VZTAŽNÉ VĚTY

Vztažné věty, jsou věty vedlejší, které rozvíjejí podstatné jméno, za kterým stojí, a jsou uvozovány vztažným zájmenem. 

Dělíme je na určující a neurčující:
1) Určující vztažné věty 
→ věty, které určují podstatné jméno v hlavní větě. Bez této informace by bylo celé souvětí neúplné a hlavní věta nedávala smysl. Jedná se tedy o nevypustitelnou informaci, vedlejší věta je zásadní a proto ji neoddělujeme čárkami.
Používaná vztažná zájmena: who (lidé), which (zbytek podst, jmen), that (lze jím nahradit who 				a which), whose, where, when, why
Příklady: The singer who (that) sang a tour party yesterday was Irish.
	    The flat where she lives is very old. 
	    The dog which (that) I got for my birthday is very friendly. 
	    The girl whose brother is John Black gave me a ticket.
	      
Vztažná zájmena who/which a that mohou být vypuštěna, pokud mají ve vedlejší větě funkci předmětu. Pokud jsou podmětem, vypustit nejdou (můžeme si pomoci pády).

The girl that I saw yesterday was John’s sister. (Ta dívka, kterou koho co jsem viděl = 4.pád → lze vypustit)
= The girl I saw yesterday was John’s sister. 

The girl that is very tall is his sister. (Ta dívka, která kdo co je vysoká = 1.pád → nelze vypustit)
= The girl is very tall is his sister.


2) Neurčující vztažné věty 
→ věty, které neurčují podstatné jméno a jsou tedy vypustitelné, aniž by hlavní věta ztratila svůj význam či obecně smysl. Hlavní věta je významově klíčová, věta vedlejší pouze doplňující informací. Oddělujeme je čárkami (v mluveném projevu indikujeme krátkými pauzami).
Používaná vztažná zájmena: who (lidé), which (zbytek podst, jmen), whose, where, when, why
Příklady: John Black, who sang a tour party yesterday, is Irish.
	    Our flat, which we bought last year, has problems with electricity.  
	    Robbie Williams, whose second child was born in 2014, is a great singer. 
	      
Žádná vztažná zájmena u tohoto typu vět nemohou být vypuštěna!



!!! Pozor !!!  Stejné souvětí může mít větu vztažnou určující i neurčující.

Our flat (which) we bought last year has problems with electricity.  – Máme vice bytů, a ten z nich, který jsme koupili vloni, má problémy s elektrikou. 

Our flat, which we bought last year, has problems with electricity. – Máme jeden byt, který má problémy s elektrikou.



!!! Pozor !!! Zájmeno „what“ není vztažné! (častá chyba Čechů)

The man what sold me the flat was a cheater.  → The man who sold me the flat was a cheater.
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